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10. 10. 2022 

Bemærkninger vedr. udkast til Rådets afgørelse om bemyndigelse til på Den 

Europæiske Unions vegne at indlede forhandlinger om en international aftale om 

plastikforurening  

I Danmarks Naturfredningsforening og Plastic Change takker vi for muligheden for at komme med 

bemærkninger vedr. udkast til Rådets afgørelse om bemyndigelse til på Den Europæiske Unions vegne at 

indlede forhandlinger om en international aftale om plastikforurening. Vi deler i vidt omfang de rettelser til 

udkastet til Rådets afgørelse, der nævnes i regeringens foreløbige generelle holdning, men ønsker i samme 

ombæring at komme med en række forslag til konkretiseringer af regeringens holdning og indstillinger.  

 

Generel opbakning til regeringens holdning  

Vi er enige med regeringen i, at den kommende internationale aftale om plastikforurening bør være juridisk 

bindende, og at formålet med aftalen bør være at stoppe al plastikforurening. EU’s medlemsstater er 

blandt de rigeste i verden. Ligesom EU som helhed er en af verdens største plastikforurenere. Samlet set 

har EU altså både god mulighed for og et særligt ansvar for at gå forrest i den grønne omstilling.  At EU med 

det nuværende udkast til afgørelse ikke engang lever op til det mandat, der oprindeligt blevet givet med 

UNEA resolution 5/14, er således under al kritik, hvorfor vi er helt på linje med regeringen. Det undrer os 

dog, hvorfor regeringen ikke direkte opfordrer EU til at melde sig ind i den såkaldte High Ambition 

Coalition, samt hvorfor man ikke også fremhæver vigtigheden af at få en bindende aftale i selve 

indstillingerne.  
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Forslag til konkretisering 

Endvidere bør regeringens foreløbige generelle holdning konkretiseres på en række punkter.  Et af disse 

punkter er i forhold til udvinding af råstoffer og produktion af plastikpolymerer.  Baseret på det tilsendte 

rammenotat er det svært at afgøre præcist, hvordan regeringen forholder sig til dette. Regeringens 

gennemgående fokus på produkter og design fremfor udvinding og produktion kan dog bevirke, at forhold 

vedr. sidstnævnte overses, hvilket kan have alvorlige konsekvenser for aftalens effektivitet. Problemet er, 

at udkastet til Rådets afgørelse, som det foreligger nu, ikke er særligt ambitiøst på dette område. Der 

lægges kun op til at adressere de dele af plastikkens livscyklus, der foregår, efter plastikken er blevet til 

plastikprodukter – og ikke hverken udvindingen af råstoffer eller produktionen af plastikpolymerer - hvilket 

ikke lever op til det oprindelige FN-mandats ambition og er stærkt problematisk rent miljømæssigt.  Flere 

internationale forskere peger i forlængelse heraf på, at den eneste måde, hvorpå plastikforureningen kan 

stoppes, er ved at begrænse produktionen af plastik (Læs evt. mere her eller her ). Ligesom der i UNEP’s 

rapport om plastikforurening fra oktober 2021 ses nærmere på både unødvendige, undgåelige og 

problematiske plastikprodukter og -polymerer (Læs evt. mere  her).   

 

Et andet punkt er regeringens formulering vedr. skadelige kemikalier og additiver i plastik. Af side 8 i det 

tilsendte rammenotat fremgår det, at ”regeringen arbejder for en udfasning af de mest skadelige 

kemikalier og additiver i plastik.” Vi stiler os stærkt kritiske over for denne formulering, da man af hensyn til 

den menneskelige sundhed bør udfase alle skadelige kemikalier og additiver og ikke kun de mest skadelige. 

Til sidst forholder regeringen sig slet ikke til det punkt i udkastet til Rådets afgørelse, der handler om at 

sikre ”at information er tilgængelig langs værdikæden.”  Overordnet set er der behov for en mere generel 

gennemsigtighed fra den globale plastikindustris side. Dette gælder særligt i forhold til at vurdere, om et 

givent plastikprodukt er sundhedsmæssigt forsvarligt, og måle om vi globalt set formår at opnå de aftalte 

fremskridt. Det bør i tråd hermed være muligt at få fuld indsigt i alt fra produktionsvolumen, 

materialestrømme og kemisk sammensætning. 

 

Vi foreslår derfor, at regeringens foreløbige generelle holdning og indstillinger konkretiseres, så det står 

helt klart, at udgangspunktet for EU’s forhandlingsmandat bør være, 

- At forhold vedr. udvinding af råstoffer til plastik og produktion af plastikpolymerer skal adresseres i 

den kommende internationale aftale om plastikforurening. 

- At alle skadelige kemikalier og additiver i plastik skal udfases. 

https://norwegianscitechnews.com/2022/04/scientists-call-for-cap-on-production-to-end-plastic-pollution/
https://www.science.org/doi/10.1126/science.abq0082
https://wedocs.unep.org/bitstream/handle/20.500.11822/36963/POLSOL.pdf
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- At der er behov for en generel gennemsigtighed gennem hele plastikkens værdikæde samt 

obligatorisk og løbende indrapportering og monitorering i alle led af kæden.  

 

Vi står naturligvis til rådighed, hvis I ønsker at drøfte høringssvaret nærmere. 

 

Med venlig hilsen 
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